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Acta de la sessió del Consell de Barri de la Maternitat i Sant Ramon 

 

A Barcelona, a les 18h del dia 20 de desembre de 2023, es fa la sessió del Consell de Barri de la 

Maternitat i Sant Ramon a l’auditori del  centre cívic Trias i Peitx al carrer Riera Blanca, 1*3. 

La taula que presideix el Consell està formada per: 

President (Regidor del Districte): David Escudé.  
 
Vicepresidència: Ana Ramón i Eduard Català 
 
Consellera del Barri de Maternitat i Sant Ramon: Irene Morales  
 
Gerent del districte de les Corts: Yolanda Hernández 
 
Secretari del Consell: Víctor Nieto 
 
Assisteixen els consellers/es: 
 
Manuel Becerra, PSC  
Mario F Campelo, ERC 
Cristina Company, Junts 
Paula Moyano, Junts 
M Mercedes Font, PP 
 
Hi assisteixen 51 persones (19 dones i 32 homes). 
 

La sessió va ser retransmesa en temps real a través de la plataforma digital de participació de 
l'Ajuntament de Barcelona decidim.barcelona.  

 

1. Aprovació de l’acta anterior 

Es dona per aprovada 

 

2. Desenvolupament de l’Espai Barça. 

Es dona la paraula al senyor Martí Padrisa, del Futbol Club Barcelona. Informa que explicarà 

el tema de control d’obra i les últimes preocupacions que compartim les dues darreres 

setmanes en relació a la sequera i el pla d’ambientalització. 

Afirma que hi ha un pla d’auscultació, a fi de controlar el soroll i la vibració de l’obra. Hi han 

sensors als diferents entorns per mesurar dintre de l’obra pols, soroll i vibracions. Indica que 



 
 

 

 

 

en el moment que es detecta un pic es prenen les mesures del protocol d’actuació o es parla 

amb l’obra per aturar-la i solucionar-ho. 

Aquesta setmana es va enviar l’e-mail del comitè d’obra en què s’activava el procediment 

d’actuació per alts nivells de contaminació atmosfèrica. En concret, aquesta vegada era per 

PM10, partícules més grosses i ens demanaven una sèrie de mesures als entorns d’obra. 

Una és mirar la part que pugui generar pols com enderrocs, talls amb discs, moviments de 

vehicles i posar més èmfasi als controls diaris que es fan. Així es pot comparar els nivells de 

contaminació. 

Des del principi de l’obra, s’estan fent dins de la propietat mesuraments de les partícules 

PM10 i en cap cas s’ha superat el que diu la normativa. 

S’ha establert un protocol de control diari en diferents punts crítics i també hem parlat 

altres vegades i més estrictament fa dies,  l’Agència Catalana de l’Aigua (ACA) ens ha 

declarat en situació d’emergència i no es pot utilitzar tota l’aigua que ens agradaria. 

Ara hi ha molta feina per feina per reduir consum sobretot a la Ciutat Esportiva però una de 

les eines per reduir les partícules en suspensió és tirar aigua i ja no es pot fer. 

Comenta que una de les causes principals es troba a Cardinal Reig i av. Xile és Planta de 

reciclatge. Les màquines que s’han instal·lat són noves i d’última generació. Destaca que 

estan dotades de molts accessoris pel control i la minimització de la pols. I s’ha fet mig 

soterrada perquè es redueixi molèsties de soroll i pols. 

Assegura que els benèfics de disposar d’una planta tan a prop de l’obra fa que es depengui 

menys de l’entrada i sortida de camions de Barcelona. Es calcula que s’estalvien l’entrada i 

sortida de 2.500 camions. Això és un estalvi en CO2, PM10, i a nivell de sostenibilitat i nivell 

de pols. Es genera menys soroll també i no es fan mal bé els carrers del voltant. 

Indica que estem en contacte gairebé diari amb l’ACA, tradicionalment com a gran 

consumidors d’aigua per regar camps, es té accés a l’aigua de boca o concessions de pous. 

Des de fa mesos, s’estan fent controls de la sequera i ara amb més insistència. Aclareix que 

es fa un control mensual de l’aigua gastada a l’obra. Hi ha un anell d’aigua previst per 

humectar al voltant de l’obra encara que no s’està fent servir pel decret de sequera. 

Per últim, tenim instal·lades tres renta-rodes pels camions, dos a la part de l’estadi i un a la 

part de l’antic Miniestadi. El 90% de l’aigua que utilitzen és reciclada i són molt més 

eficients.  

Informa que la planta de formigó de l’antic Miniestadi està acabada, s’està acabant la grua a 

la part de Maternitat, a principis de l’any que ve es faran les tres grues de 80 metres i estem 

en el procés d’acabar tots els enderrocs i es reduirà la pols. 

Igualment, a finals de la setmana passada s’han ficat a l’entorn de Travessera de les Corts 

unes lones translúcides per evitar molèsties. 

S’està treballant posar armat i formigonat que no es veu fins ara. Hi ha dues plantes per sota 

del carrer. La tercera graderia és estructura nova però les altres dues s’està fent un treball 

de cirurgia, de reparacions, que no es veu des de fora. 

Per concloure, al mes de gener hi haurà més presentacions i durant l’any. 

Torn de rèplica 

1a intervenció. El senyor Antonio Jose Brullas, respon que hi ha coses que no entén. Diu que 

la trituradora genera soroll i pols. Viu a un sisè pis i creu que es pot solucionar però no hi ha 

voluntat de fer-ho. Declara que hi ha gent que va en mascareta a casa seva. Han muntat una 

pedrera sense tenir en compte els veïns. 



 
 

 

 

 

2a intervenció. El senyor Andres Quílez parla en nom del barri de Sant Ramón. Creu que hi 

ha vídeos que constaten les afectacions. La pedrera treballa sense precaucions i es demana 

de nou una visita d’obres a la pedrera. No s’ha contestat. S’hauria d’haver previst una 

partida per aquesta pedrera. S’exigeixen solucions urgents. 

3a intervenció. El senyor Pau Guix pregunta què succeeix amb les notícies sobre les 

condicions laborals dels treballadors. Vol saber si s’han fet inspeccions o només es vol 

acabar les obres ràpid. 

El senyor Martí Padrisa contesta que sí que hi ha pols i soroll però hi ha plans per evitar-los i 

els controls s’estan fent per millorar la situació. Sobre la pols, la principal actuació és aigua. 

Han ficat lones. Afegeix que les oficines del club estan davant de l’antic Miniestadi i ho 

veiem. 

Sobre els camions, la presència de la planta estalvia un gran moviment de camions. La 

voluntat del Barça és reciclar el màxim possible.  

En quant, al senyor Quílez, si poguéssim regar, s’intentaria generació de pols. S’estudiaran 

mesures per reduir molèsties. Sobre la visita d’obres, indica que estem oberts a rebre veïns 

per veure l’obra. No hi ha res a amagar.  

Sobre l’últim punt, contesta el senyor Joan Centelles, responsable de l’Espai Barça. Assegura 

que la planta és d’última generació i és la que menys impacte té. La majoria de pols és per 

moviment de la terra a la zona del Miniestadi i això només es podria solucionar amb aigua. 

Hem reduït un 30% del consum d’aigua i encara és demanen menys ús d’aigua. Declara que 

no es pot al·legar una manca d’inversió ni d’interès. Estem en pre-emergència i en propers 

mesos pot haver una situació pitjor d’emergència. 

Matisa que el projecte està basat en sostenibilitat. Tota l’electricitat a consumir es generarà 

internament i l’aigua es recollirà. S’aboquen diners per minimitzar l’impacte i anant el més 

ràpid possible per molestar menys temps. Indica que s’aplicaren mesures possibles sense 

mirar els diners. 

Sobre el tema laboral, s’han fet sis inspeccions de treball en vuit mesos d’obra. No hi ha 

hagut cap sanció greu. En relació a una notícia, catorze inspectors van venir i tots els 

treballadors estaven al corrent. El club fa un seguiment com a promotors de l’obra. Hi ha 

dues empreses que controlen, una de Suïssa que porta la seguretat i salut, i al seu 

currículum hi ha un mínim d’accidents laborals. Nega el que es va publicar. El Futbol Club 

Barcelona vetlla pels seus empleats i es compleix la normativa legal.  

El regidor David Escudé apunta que l’Ajuntament no té cap competència en matèria de 

inspecció laboral.  

4a intervenció. El senyor Joaquim Tomàs comenta que la conseqüència de la pedrera és un 

focus de contaminació a Barcelona i Hospitalet de Llobregat. Assegura que cal vetllar per la 

salut dels veïns. Hi ha un parc infantil proper. Sobre les solucions, critica el que s’està fent. 

Remarca que com es pot haver permès aquesta pedrera per part de l’Ajuntament. Indica 

que per reduir la pols, hi ha una carpa propera que posant allà la trituradora seria més 

convenient.  

5a intervenció. La senyora De Prats informa que ha estat a prop de caure venint en moto. 

Demana que s’alerti que és zona de perill.  

6a intervenció. El senyor Eduard Català contesta al club dels problemes als aires 

condicionats. Les asseguradores no responen sobre les reparacions per ser motiu de causa 

major. Hi ha unes assegurances de responsabilitat civil que podrien respondre pels danys.  



 
 

 

 

 

El senyor Martí contesta sobre la neteja, Diu que hi ha una màquina pels carrers perimetrals 

que va donant voltes constantment amb respatlladors i també una altra que aspira i neteja. 

En quant al senyor Català, es van col·locar sensors i es vol tenir una comunicació amb els 

veïns. 

El regidor insisteix sobre les mesures adoptades de menys risc i que estan en contacte amb 

els veïns i vigilant el desenvolupament de l’obra i que es faci el més ràpidament possible, 

amb una comunicació bidireccional. 

El senyor Centelles aclareix que qualsevol formigó reciclat és més car que l’estandard. El 

ferro reciclat també és més car. El club assumeix uns costos per assolir uns nivells de 

sostenibilitat elevats. L’economia circular és cara i és una aposta del FCB.  

7a intervenció. El senyor Tomas Mairal qüestiona si es pot obtenir aigua per l’existència d’un 

bassal, un riu a uns 30 metres de profunditat. 

8a intervenció. La senyora Lidia es queixa que la grua està encesa tota la nit i afecta els veïns 

i el seu descans. 

Sobre el senyor Mairal, es refereix a l’aqüífer i el tractament de l’aigua. També afecta la 

normativa a l’ús de l´aigua dels pous. Estan parlant amb l’ACA sobre aquests temes. 

Sobre la grua, es trucarà a la constructora i que no hi hagi llum en alçada. 

El regidor recorda que el telèfon 112 està habilitat per urgències en relació a l’àmbit del 

Barça. Només hi ha hagut tres queixes per ara. 

 

3. Retorn de la Taula de Salut 

Les senyores Silvia Caselles i la Maite Coll, de l’ambulatori de Montnegre, parlen sobre les 

jornades celebrades. Exposen que el diagnòstic de salut del barri es va començar a fer el 

2018, mitjançant reunions del Cap de Montnegre i Les Corts. S’han fet quatre reunions de la 

Taula i es va decidir que prioritzar (problemes de salut) de les entrevistes a agents. Per 

fomentar la participació es va aprofitar la festa de la primavera. Els resultats són els 

següents: 

1. Millorar accés als serveis sanitaris públics. 

2. Augmentar la difusió dels recursos del barri. 

3. Millor accés habitatges 

4. Més residències i centres de dia públics 

5. Contaminació acústica, trànsit i sensibilitat electromagnètica 

Per segments d’edat, per exemple, el de 15 a 44 anys han destacat la dificultat d’accés a 

l’alimentació saludable. I entre els 45 a 63 ha aparegut el malestar emocional. 

Com a conclusions, hi ha dues prioritats pròpies: Una difusió de recursos del barri, ara 

mateix dificultosa. I es vol treballar sobre benestar emocional. 

 

4. Informe del regidor 

El regidor considera que la festa major de Les Corts va sortir molt bé. El districte està 

treballant molt bé la inclusivitat. Es van encendre les llums de Nadal. Parla des del principi 

de mandat sobre la caiguda d’arbres i es van revisar totes les palmeres. Tenim 924 palmeres 

i es van tallar 17 per risc de caiguda. Des de finals d’octubre es treballa amb Hospitalet sobre 

civisme i altres punts. Hi ha punts del barri no il·luminats i forma part del pla Endreça i entra 

dins del pressupost. A més, s’ha iniciat tasca d’arbres de la Maternitat.  



 
 

 

 

 

En relació a obres, s’han finalitzat els jardins de Josep Munné, renovació d’espais infantils, 

s’han mogut taules de tennis taula. La Biblioteca de Les Corts ha reobert des del novembre. 

El carril bici  entre escola d’Empresarials i parc de Cervantes està previst s’acabi la propera 

setmana. 

 

5. Procediment d’elecció de la vicepresidència i la Comissió de Seguiment 

La tècnica de participació Eva Albadalejo informa que el reglament de participació demana 

ratificar o no les dues coses. En quant a la Comissió, és prou activa però es vol més 

participació. Hi participen, entre altres, els representants de la direcció política i tècnica del 

districte i ciutadans particulars. 

El procediment s´inicia amb una presentació de candidatures, només cal estar registrat al 

Decidim.barcelona. La renovació de la vicepresidència, fa quatre anys, es van votar dues 

persones. Si un veí o entitat vol, es pot presentar o es ratificarà. Els vicepresidents són un 

nexe entre administració i veïnat.  

Si algú vol entrar en decidim, el registre és fàcil a la web. 

 

6. Pla Escolar Clima Barcelona 

El treballador Ivan informa sobre un projecte de ciutat consistent en ventilar 169 centres 

escolars municipals per millorar la qualitat de l’aire. Obliga a una solució tècnica unificada i 

s’utilitzen energies renovables (solar fotovoltaica) i tindrà vigència tot l’any. Es deixen 

d’utilitzar els combustibles fòssils. Es preveu que es dugui a terme fins l’any 2029 i es 

destinen 100 milions d’euros. 

9a intervenció. La senyora Natàlia demana els criteris de selecció pels centres i l’Ivan indica 

que no hi ha un criteri clar tècnic. El regidor es felicita que les condicions hagin millorat i 

comenta com es treballa tant en favor d’afavorir l’activitat física com la presència d´arbres. 

10a intervenció. El senyor Roger apunta que a l’institut de les Corts hi ha finestres de fusta 

de 100 anys i no es poden tocar. L’Ivan respon que no hi ha cap problema es farà la 

climatització el 2024. 

 

7. Pla Endreça 

La gerent del districte, Yolanda Hernández, indica que aquest pla s’inicia amb una revisió de 

l’espai públic. Va haver una autoavaluació i hi ha 4.621 treballadors. La ciutadania es queixa 

del soroll i altres temes i per això s’han dedicat més esforços. Hi ha 3 àmbits d’actuació: 

coresponsabilitat, autoritat i servei. En aquest apartat últim s’han reforçat les brigades de 

neteja per retirar caixes del carrer. També hi ha brigades per la recollida de fulla per la 

sequera. I una més per retirar les males herbes a la via pública. 

S’intenta ser proactiu, abans de reactiu. Es vigilen més les plagues, manteniment d’edificis 

municipals. S’actua respecte animals de companyia. Ens trobem a la fase 1, d’octubre a març 

i la fase 2 entrarà en vigor a l’abril vinent. El pressupost per l’any que ve és de 550 milions 

d’euros i la inversió al llarg de tot el mandat serà de 435 milions, per aprofundir en aquestes 

polítiques. 

 

8. Torn obert de paraula 



 
 

 

 

 

11a intervenció. El senyor David Josa es queixa dels operaris que no netegen i exigeix 

inspeccions. Els cubells d’escombraries també es tomben i hi ha veïns incívics amb els 

cartrons o caixes. 

12a intervenció. La senyora Lidia informa que a Felipe de Paz han rebentat porta del parking 

i tenen por. Han hagut okupes durant quatre anys al costat. Hi ha plagues també. 

13a intervenció. Un veí es queixa dels excrements de gossos i demana papereres tancades 

per la forta olor. Assegura que la sorra del pipican diu que no s’aplana amb rapidesa. 

La gerent contesta que existeix una empresa que inspecciona la feina dels empleats. El 

regidor insisteix en el seguiment escrupolós que es fa. 

La gerent es refereix als contenidors de cartró i comenta que es fan inspeccions. El regidor 

agraeix que es facin trucades de denúncia al 112. 

Al parking de Felipe de Paz s’informa que s’ha contactat la gestora. Si no fan cas en 48 hores 

s’obrirà un expedient. Mossos i Guàrdia Urbana vigilen no hagi cap okupació i també es pot 

trucar el 112.  

Sobre els excrements, la gerent assegura que es sanciona i es faran reforços. En quant a 

Bacardi, es demanarà el canvi de papereres. I sobre les papereres tancades, s’ha fet una 

prova pilot a alguns districtes de la ciutat per una progressiva implantació. 

14a intervenció. Una veïna critica la manca de neteja als parcs infantils i els inconvenients 

per la salut dels nens. 

La gerent respon que parlaran amb Medi Ambient i la sorra sempre es posa amb garanties i 

respectant la normativa. 

15a intervenció. El senyor Alex Eries troba a faltar dos temes, com són els projectes 

relacionats amb el Campus Sud per l’any que ve i la residència del carrer Benavent. Creu que 

és un bon moment per fer la reforma dels jardins Bacardit. 

Se’l contesta que la residència és competència de la Generalitat. L’Ajuntament insta a la 

Generalitat però depèn d’ells. 

El regidor puntualitza que hi ha hagut problemes tècnics relacionats amb els fons Next 

Generation. Això ha de passar per la mesa de Seguiment.  

Es contesta al senyor Alex que durant aquest exercici es preveia que començarien les obres 

de la residència. No han començat. 

16a intervenció. La senyora Gisela Estades informa que viu a pis de protecció oficial al carrer 

Benavent. Comenta que veu a les brigades de neteja treballant més d’un cop al dia. Exposa 

que fan els propietaris de gossos al parc i la gent que fa soroll a les nits. Sobre la residència, 

tem que es faci una residència del seu edifici perquè la propietat oficial acaba el 2020. 

17a intervenció. El senyor Quílez comenta que ningú s’ocupa del burladero del cardenal 

Reig. 



 
 

 

 

 

La gerent contesta que tot ho porta una brigada específica. Això ha canviat amb el Pla 

Endreça i demà aniran a netejar. El senyor Quílez parla del cotxe que llença aigua i només 

l’operava una persona i no dues i corre un perill d’atropellament. Així mateix, es felicita per 

l’èxit del parc i per treure els sense sostre del jardí. En tot cas, hi ha problemes de gent que 

resbala a la sorra. 

La gerent li contesta que s’intenten evitar aquests inconvenients. 

18a intervenció. El senyor Quílez torna a demanar la paraula i es queixa dels excrements 

humans. Al carrer Conxita Supervia, al jardí embruten els sense sostre cada dia. La gent de la 

neteja no fa res. Demana un agent de la Guàrdia Urbana a tot hora o uns urinaris. També 

sobre la residència, requereix que hi hagi una coordinació i canals de comunicació interna 

amb la Generalitat. 

El regidor li respon que des de fa un any i mig hi ha la mateixa situació. La normativa 

europea fa que la gestió d’aquest pla sigui més complicada. La gerent afegeix que ja es va fer 

una adjudicació a l’abril de 2023. S’esperava que es presentés alguna cosa però no tenen res 

encara. El regidor li diu que hauria de queixar-se a la Generalitat.  

La senyora Anna Ramón parla de l’audiència pública recent on han parlat dels problemes 

dels veïns derivats dels dies de partit. Diu que Mossos d’Esquadra han patit bengales i 

presenta fotografies de llençament de valles i lamenta la situació dels jardins Bacardit i a 

tota la zona. Hi ha bars que han de tancar per evitar danys. D’altra banda, lloa 

l’Administració perquè es retiren sacs de runes. Finalment, recorda les reivindicacions 

històriques sobre la residència. 

19a intervenció. Un veí es queixa del doble sentit des de Riera Blanca a Parc de la Marquesa 

i la pol·lució conseqüent. De l’Hospitalet a Barcelona no hi ha línia marcada. Hi ha 3 parkings 

i cal fer molt desviament.  

La gerent contesta que agrairia que hi hagués més col·laboració en mobilitat amb 

L’Hospitalet. 

La senyora Anna torna a parlar per defensar el tancament del parc.  

20a intervenció. Un veí critica el col·lapse de trànsit en relació a L’L50 i L62. Es refereix al 

semàfor de Riera Blanca que provoca cues. 

El senyor Eduard (taula) exposa que des del consell de ciutat s’està treballant molt el 

civisme, la seguretat i el dret a l’habitatge. Es demanen més pisos i es qüestiona sobre la 

cessió de pisos socials a Les Corts de pisos socials a una empresa voltor, Fincas Colono 

(mandat Xavier Trias). Igualment, parla del cinema Renoir i es va saber per la premsa que 

l’empresa La Caldera va quedar-se amb uns equipaments. Per últim, es refereix a la senyora 

Anna Ramon i a persones d’altres entitats presents. Haurien de treballar més en equip. 

 

El regidor agraeix la participació i conclou desitjant un bon any. 

 


